

# PEOPLE ARE NOT THE PROBLEM THEY ARE THE SOLUTION!

## Gentrification

### Preservation of a Hundred-year-old Wooden District Through Sustainable Regeneration The case of Supilinn (Estonia)

Supilinn is a historic district of the city of Tartu. It is part of wooden heritage of the Baltic region. After decades without any urban renewal will, gentrification has begun. The people of Supilinn organized themselves to pressure the local government to slow urban renewal and gentrification. The Supilinn Association (Supilinna Selts) became the driving force to slow the pace of gentrification and create a new form, controlled urban renewal. This non-governmental organization based locally was created by organizing a street festival (2002). The success of this festival shows the importance of strengthening local communities as an effective means of preserving this unique heritage. The Estonian President himself is now a member of the NGO !

The NGO has thus demonstrated the feasibility of a sustainable and responsible renovation, avoiding the displacement of the poor and maintaining the characteristics of the historical heritage of Supilinn.

Source : **RITIMO**

### Conservation d'un quartier en bois datant de plus de 100 ans à travers un processus de rénovation urbaine durable Le cas de Supilinn (Estonie)

Supilinn est un quartier historique de la ville de Tartu. Il fait partie du patrimoine bâti en bois de la région balte. Après des décennies sans aucune rénovation urbaine, le phénomène de gentrification a commencé. Mais les habitants de Supilinn se sont organisés pour exercer des pressions sur le gouvernement afin de freiner la rénovation urbaine et la gentrification. L'association à Supilinn (Supilinna Selts) est devenue la force motrice pour freiner le rythme de ma gentrification et créer un nouveau modèle de rénovation urbaine « contrôlée ». Cette organisation non gouvernementale a été créée lors d'un festival de rue (2002). Le succès de ce festival montre l'importance du renforcement des communautés locales comme moyen efficace de conservation de ce patrimoine unique. Le Président de l'Estonie est devenu lui-même membre de cette ONG.

L'ONG a démontré ainsi la viabilité d'une rénovation durable et responsable ; évitant le déplacement des pauvres et maintenant les caractéristiques du patrimoine historique de Supilinn.

Source : **RITIMO**



### Alternative : Via Urbana and in Community

The north wind moved the tent, like a boat, with strong oars, that the sea is to conquer the urban world view we anchored in the construction of villages, towns, communities and cities; just, sustainable and democratic.

Notably we conceive urban and community way as the process of social and political construction, as the direction and path in the hands of millions of women and men whose noble purpose is to transform the urban chaos and the crisis of civilization that has caused in all nations of the world financial capitalism, a new paradigm that places ahead to nature and man in harmony, to live in peace, justice, dignity and democracy.



### Alliance Internationale des Habitants



### Alternative : la Voie Urbaine Communautaire

Le vent du Nord a fait bouger la voile, comme si c'était une embarcation, avec de forts remous. Elle se dirige vers la mer afin de conquérir une cosmovision urbaine qui s'ancre dans la construction de village, villes, communautés plus justes, durables et démocratiques.

Nous devons concevoir la Voie Urbaine et Communautaire comme un processus de construction sociale et démocratique, comme la direction et le chemin à prendre pour des millions de femmes et d'hommes dont le noble but est de transformer le chaos urbain et la crise de civilisation né du capitalisme financier mondial. Il faut créer un nouveau paradigme qui doit mettre en avant la nature et l'homme, en harmonie, afin qu'ils vivent dans la paix, la justice, la dignité et la démocratie.

# HABITAT WORLDMAP

GO TO THE WEBSITE : [WWW.WM-URBAN-HABITAT.ORG](http://WWW.WM-URBAN-HABITAT.ORG)

UNDER CONSTRUCTION WITH YOU - JOIN US TO FACEBOOK ALSO !

